
 

Nyílt levél egyetemünk tudományos közéletének tagjaihoz:  

Indítsunk egyetemi tudományos folyóiratot 

- a hálózaton!  

 

 

 

Tisztelt Professzoraink, Oktatóink, Kutatók, Hallgatók, egyetemünk Polgárai! 

A Zrínyi Miklós Nemzetvédelmi Egyetemen 1999-ben rendezett tudománynapi 

rendezvények sorában a Doktori Iskola "E" alprogramja is megtartotta immár 

hagyományosnak számító szekcióülését. Ezen a fórumon akkor közzé tettem egy 

felhívást, amely a visszajelzések alapján úgy gondolom, nyilvános megvitatásra 

alkalmas.  

A javaslat lényege az, hogy az egyetemen egy új - a korábbi elvárásoknak 

megfelelõ, de médiáját tekintve a korszerû elektronikus eszközökre alapozott - 

tudományos közlési forma bevezetésére lenne égetõen szükség.  

Ma a tudomány rohamos fejlõdését senki számára nem kell bizonygatni. Az olyan 

szakterületeken, mint az elektronika, a haditechnika, de a környezetbiztonság, vagy 

akár a békefenntartás kérdéseire adandó válaszok nem várhatnak egy évet, vagy 

még többet, amíg a nyomdai átfutás után a tanulmány, cikk, publikáció megjelenik.  

Csak egy rövid példa arra, hogy ez a jelenlegi gyakorlat hová vezethet. Az újév elsõ 

napjaiban több sajtóorgánum is foglalkozott egy hírrel, ami a villamos 

energiaellátó rendszerek számítógépes hálózati alkalmazhatóságának kérdéseit 

vetette fel. Vegyünk egy kutatót, aki a kérdés fizikai tanulmányozásával, a 

felderítési, információbiztonsági, elektronikai hadviselési, vagy akár 

nemzetbiztonságot is érintõ kérdéseivel foglalkozna. Az eredményeit - akár új 

tudományos eredményeket is - egy, másfél év múlva megmosolyogják csak, mert 

már a készülék az üzletekben kapható lesz. És miért fog elveszni ez az eredmény is? 

Mert nem volt, ahol idõben publikálja, mert másoknak volt fóruma erre, sõt akár 

jelentõs üzletet is kovácsoltak belõle. Ma nem lehet ennyit várni!  

Szeretném leszögezni, hogy a felvetésem elsõsorban a tudományos kutatási 

eredmények publicitását és nem anyagi elõnyszerzést céloz.  

Javaslatomat az alábbi pontokba rendezve teszem meg tehát:  



alapítsunk elektronikus úton elérhetõ, hypertext formátumú tudományos 

folyóiratot;  

a folyóiratot - tekintélyes szakemberekbõl álló - szerkesztõbizottság szerkessze, 

feleljen meg a nyomtatott kiadványokkal azonos szakmai, tudományos 

követelményeknek;  

adjon helyet - kölcsönösségi alapon - a hazai és külföldi társintézetek idegen 

nyelvû publikációinak;  

legyen elérhetõ az egyetem Internet honlapjáról három (hat?) hónapig. Ezután 

a rezümé a honlapról, a teljes anyag pedig az Egyetemi Könyvtár elektronikus CD 

archívumából legyen hozzáférhetõ.  

A cél azt hiszem egyértelmû: teremtsünk meg egy rövid reakcióidejû tudományos 

folyóiratot, amelybe elsõsorban azok a kutatók, oktatók, doktoranduszok 

publikálnának, akiknek nincs túl sok vesztegetni való idejük, mert a témájuk 

megoldásra vár, mert meg kell elõzni a "konkurenciát", mert a publikációk száma 

nem lesz elégséges a védésig.  

A tudományos közlés szigorú elõírásaira vonatkozó aggályokon túl, mindenkiben a 

javaslat anyagi vonzatai merülnek fel második kérdésként. Én úgy látom, hogy ez 

most nem pénzkérdés, hanem tenni akarás kérdése, hiszen azok, akik a 

szerkesztõbizottsági tisztségeket betölthetnék, maguk is doktoranduszok, TDK 

munkákat író hallgatók témavezetõi, így mindenki érdekelt a sikerben.  

Ami a számítástechnikai infrastruktúrát illeti - köszönhetõen a tudatos fejlesztési 

stratégiának, a biztosított forrásoknak és a szakemberek erõfeszítéseinek - mára 

létrejött egy gyors, jól használható hálózati rendszer. Az infrastrukturális 

továbbfejlesztéseket például felsõoktatási pályázatok támogatásaiból lehetne 

megteremteni, amelyben az egyetem egyes tanszékeinek aktív közremûködésére az 

elmúlt évek során is többször volt jó példa.  

Felmerül a tiszteletdíjak kérdése. A szerzõk egy része - akiknek (hallgatóként, 

aspiránsként) személyes érdeke fûzõdik a minél több publikációhoz - errõl minden 

bizonnyal lemondana. Kérdés a lektorok és a szerkesztõbizottság tagjainak 

honoráriuma. Ebben az egyetem illetékes vezetõinek állásfoglalása szükséges. A 

megítélésem szerint ez a nem túl nagy összegû támogatás gazdagon megtérülne az 

egyetemi magyar és idegen nyelvû publikációk számának növekedésével, a 

nemzetközi kapcsolatok további szélesedésével.  

Bízva abban, hogy gondolataim, javaslataim visszhangra találnak, kérem az 

olvasókat, hogy észrevételeiket, véleményüket juttassák el a Nemzetvédelmi 

Egyetemi Fórum hasábjaira, vagy jelen felhívás készítõjének  

http://www.zmne.hu/tanszekek/kvt/konyvtar.htm


Ványa László mk. alezredes  
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